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Soc una professional autònoma 
que estic preocupada pel futur. 
He vist com any rere any, man-
dat rere mandat, l’economia del 
país no es regeix pels objectius 
inscrits a la Constitució, sinó que 
s’afavoreix l’especulació estran-
gera i en detriment de les petites 
empreses del país.

Soc, insisteixo, una professio-
nal autònoma, amb empleats que 
es mereixen una apujada de salari 
que, com la llei m’ha obligat, he 
fet. Defenso la conciliació fami-
liar, i és perquè hi crec, que els 
horaris a casa meva són fl exibles i 
els caps de setmana tanco portes, 
inclús perdent l’oportunitat de 
guanyar diners.

Però com autònoma no m’he 

sentit recolzada. En el retorn de 
préstecs tous no m’han donat cap 
facilitat. Vaig trucar i picar totes 
les portes i ningú em va escoltar i, 
per responsabilitat i compromís, 
cada mes compleixo amb les me-
ves obligacions.

A l’hora de pagar els salaris 
sí que pago més, però el lloguer 
també és més car. Per què nin-
gú s’ha recordat de nosaltres? El 
resultat: més d’un 7% em toca 

pagar en tot. Les matèries princi-
pals que faig servir són molt més 
cares, i la llum, i ...

Em pregunto que si augmento 
aquest percentatge del 7% en els 
preus dels meus clients, els per-
dré?

He patit unes obres davant del 
meu local que segurament eren 
necessàries, però la brutícia i la 
polseguera les he hagut d’assu-
mir jo.

Com autònoma no he trobat 
cap suport, ja que no he sentit 
que es fes cap reducció en radi-
cació de comerç, taxa d’higiene, 
impostos... o potser ara en l’últim 
respir de mandat em donen una 
alegria.

Pel que fa a l’efi ciència ener-

gètica, no s’aplica pas de forma 
igualitària. Jo crec que si tanco 
la porta no s’entén, ni és admis-
sible, que altres puguin tenir els 
locals oberts de bat a bat i amb 
cortines d’aire a tota màquina.

La gran quantitat de persones 
que no arriben a fi nal de mes ha 
fet que, per arribar-hi, facin fei-
netes en B.

Felicito sempre la feina de les 

persones que treballen al sector 
del comerç, però si no es reforça 
aquell departament i no els do-
nen eines i recursos, l’intrusisme 
s’acabarà normalitzant més enca-
ra del que ja està.

Sempre he estat molt crítica i 
fi nalment, ara sí, vull dir la meva, 
sempre he estat progressista però 
ara ho dic públicament i sense por 
a ser criticada o perdre clients.

Els socialdemòcrates defen-
sem la llibertat d’empresa en el 
marc de l’economia de mercat i 
conforme a les lleis que reconeix 
l’article 28 de la Constitució. 
L’activitat econòmica que volem 
i defensem ha de ser generadora 
de llibertat, de justícia i de soli-
daritat.

Volem una economia que es-
tigui al servei de la llibertat, i la 
llibertat no es pot limitar a reduir 
la burocràcia.

La llibertat no és, tampoc, el 
dret del més fort. La llibertat no 
té res a veure amb el desmante-
llament dels serveis públics. Ser 
lliure és tenir la possibilitat de 
dur una vida plena, de participar 
en la vida en societat i de poder 
créixer i desenvolupar-se.

Aquest dissabte farà vuit anys 
exactament que els represen-
tants diplomàtics d’Andorra, 
Mònaco i San Marino es troba-
ven a Brussel·les celebrant l’inici 
de les negociacions d’un acord 
d’associació amb la Unió Euro-
pea. I va ser motiu de celebra-
ció, no només per la rellevància 
d’aquest instrument, sinó també 
perquè el simple fet d’iniciar les 
negociacions va requerir cinc 
anys. Durant aquest període 
previ es van analitzar, conjun-
tament amb la UE, les diferents 
opcions de relació fi ns a deter-
minar que un acord d’associació 
era la millor opció per permetre 
a aquests tres estats participar 
en  el mercat europeu comú. 

Aquell 18 de març del 2015 va 
començar una negociació que ja 
s’augurava llarga, perquè l’objec-
tiu era, i continua sent, adoptar 
el cabal comunitari sempre res-
pectant les nostres especifi ci-

tats. Per fer-ho més entenedor, 
la negociació consisteix a deba-
tre, norma a norma, quina part 
del cabal comunitari ens ha de 
ser aplicable, quina part no escau 
i quina part ha d’aplicar-se d’una 
manera adaptada. El fet que 
Andorra incorpori les normes 
europees ha de permetre deixar 
enrere l’estatus d’estat tercer de 
la Unió i formar part del mercat 
interior com a estat associat, 
com ho són Liechtenstein, Islàn-
dia i Noruega (per tant, no com a 
estat membre). 

La negociació actual és única, 
per diversos motius. El primer, 
i com ja hem comentat, la llar-
gada. Però també és l’acord que 
s’està negociant de manera més 
transparent de tots els que ha 
treballat el Govern fi ns ara, i així 
mateix també ens ho reconeix la 
mateixa UE. S’han dut a terme, 
en els darrers quatre anys (amb 
les limitacions ocasionades per 

la pandèmia de la Covid-19), 
més d’una cinquantena d’accions 
de comunicació per a ciutadans, 
empreses, joves, estudiants, ac-
tors econòmics i socials. Hem 
respost a preguntes de la ciuta-
dania, s’han fet una quinzena de 
reunions públiques, hem creat 

un nou web (www.andorraue.
ad) i perfi ls a xarxes. També 
s’ha posat a disposició una adre-
ça electrònica, un número de 
WhatsApp i un punt d’informa-
ció per a les empreses. Tot i això, 
som sabedors que els esforços en 
comunicació hauran d’anar en 
augment a mesura que s’atansi 

el fi nal de les negociacions i la 
celebració d’un referèndum vin-
culant sobre aquest projecte.  

La transparència també ha 
caracteritzat la relació amb to-
tes les forces polítiques que han 
confi gurat aquests darrers qua-
tre anys el Consell General i que 
formaven part de l’Acord polític 
per a la negociació de l’Acord 
d’associació. Tenen al seu abast 
tota la documentació sobre la 
negociació, tant la interna com 
la que s’ha compartit amb la Co-
missió Europea. Sobta, doncs, 
que la coalició PS-SDP+ alci la 
veu en precampanya electoral 
clamant contra una suposada 
manca d’informació per part del 
Govern, la qual cosa és poc més 
que una voluntat deliberada de 
generar suspicàcies en el si de 
la ciutadania. El PS ha tingut i 
té accés a la informació. És de-
mostrable. Una altra cosa és que 
prefereixin fer polèmica en lloc 
de llegir els documents. La infor-
mació els ha estat facilitada i en 
molts casos és pública. Negar-ho 
és fer prova de mala fe, i això no 
és digne de qui es proposa com a 
alternativa de govern.

També és l’acord més partici-
patiu i inclusiu, i compta amb un 
equip tècnic que coordina les ne-
gociacions, al qual cal sumar més 

d’una cinquantena de referents 
tècnics de l’Administració, para-
públiques i altres institucions. A 
més, més enllà de l’àmbit admi-
nistratiu, el procés de negociació 
ha incorporat els representants 
dels actors econòmics i socials 
en cada matèria. S’han celebrat 
desenes de reunions amb els col-
legis professionals, les patronals, 
els sindicats, les associacions 
sectorials i ara, més recentment, 
amb el conjunt del sector fi nan-
cer. Els documents de posició 
d’Andorra s’elaboren de manera 
conjunta, es comparteixen i es 
debaten en clau de país. 

L’Acord d’associació, que a 
partir de demà entra en el novè 
any de negociació, és i ha de ro-
mandre un projecte de país. Un 
projecte que es continua cons-
truint amb la participació més 
àmplia possible. Un projecte que, 
per la seva transcendència, ha de 
ser explicat i, després, avalat per 
la ciutadania en un referèndum 
vinculant. La responsabilitat del 
Govern en funcions i del proper 
Govern és assolir el millor acord 
possible per a Andorra. La res-
ponsabilitat del conjunt de la 
ciutadania serà decidir si l’Acord 
assolit és el que ha de permetre 
construir l’Andorra dels anys vi-
nents. 

Demà farà vint anys 
de l’inici de les 
negociacions per a 
l’acord d’associació

TRIBUNA

Una negociació única per la durada, 
la transparència i la participació

LANDRY RIBA 
Secretari d’Estat d’Afers Europeus en funcions

En el retorn dels 
préstecs tous no 
m’han donat cap 
facilitat 

TRIBUNA

Els autònoms també existim
Com a professional he pogut comprovar any rere any, mandat rere mandat, que 
l’economia del país incentiva la inversió estrangera i oblida les petites empreses

NELIDA GARCIA
Candidata de PS-SDP +

La negociació consisteix a debatre, norma a norma, quina part del cabal comunitari 
ens ha de ser aplicable, quina part no escau i quina s’ha d’aplicar de manera adaptada

La gran quantitat de 
gent ue no arri a a fi  
de mes ha multiplicat 
les feinetes en B


